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Het doel van CDA Kleurrijk (een 
werkgroep binnen het CDA) is 
initiatieven ontplooien om diver-

siteit binnen het CDA en de samenleving 
te bevorderen. Oud-premier en minister 
van Staat Ruud Lubbers is ambassa-
deur van de werkgroep. De agenda van 
CDA Kleurrijk wordt bepaald door een 
kleine stuurgroep van deskundigen met 
verschillende expertises en achtergron-
den. Die deskundigen worden gekozen 
door het partijbestuur en ondersteund 
door een netwerk van inzetbare partij-
leden. De kernleden zijn onder andere  
Mitra Rambaran, raadslid voor CDA Den 
Haag, oud-minister Til Gardeniers, cul-
tureel antropoloog Gert Jan van Reenen 
en Kaya Koçak, die sinds oktober 2011 
voorzitter is van CDA Kleurrijk. Om het 
CDA weer in oude glorie te herstellen, 
wil Koçak voortgaan met de koers van 
het ‘radicale midden’, die begin 2012 
werd uitgezet door een CDA-denktank 
onder voorzitterschap van oud-minister 
Aart Jan de Geus. Hierbij kwam het zo-
geheten Strategisch Beraad van het CDA 
met voorstellen voor een nieuwe koers 
onder de titel ‘Kiezen en Verbinden - po-
litieke visie vanuit het radicale midden’. 

Wat heeft CDA Kleurrijk sinds 2007 
zoal bereikt wat betreft de bevorde-
ring van pluriformiteit binnen de 
partij en de samenleving?
Omdat CDA Kleurrijk een voortzetting 
is van het Intercultureel Beraad (ICB) 

van het CDA, is in de periode 2007-2011 
vooral geïnvesteerd in de ontwikkeling 
van CDA Kleurrijk als werkgroep binnen 
de partij. In die periode zijn we dus heel 
sterk intern bezig geweest. De voorzitter 
van het ICB, Lionel Martijn, de deelraads-
bestuurder van Charlois, Rotterdam, 
werd in 2007 benoemd tot voorzitter van 
CDA Kleurrijk. Zijn opdracht was het 
collectief geheugen van het ICB vasthou-
den, overdragen aan CDA Kleurrijk en de 
werkgroep positioneren en profileren als 
een belangrijke hoofdstroom binnen het 
CDA. Toen ik voorzitter werd in oktober 
2011, hebben we besloten meer naar bui-
ten toe te treden. Daar zijn we nu druk 
mee bezig. Zo hebben we onlangs een 
studiereis georganiseerd naar Marokko. 
Het doel was om de Marokkaanse cultuur 
beter te leren kennen en begrijpen, zodat 
we de band tussen het CDA en Marok-
kaanse Nederlanders kunnen versterken. 
Vergeleken met de Turks-Nederlandse 
en Surinaams-Nederlandse gemeen-
schap, waar het CDA traditioneel goede 
relaties mee heeft, is de band tussen het 
CDA en de Marrokkaans-Nederlandse 
gemeenschap namelijk nogal zwak. 
Daarom hebben wij daar prioriteit aan 
gegeven. De leden van CDA Kleurrijk, 
enkele leden van het partijbestuur, Eu-
roparlementariër Lambert van Nistelrooij 
- die in de Maghreb-commissie zit (een 
delegatie voor de betrekkingen tussen de 
Maghreb-landen en de Europese Unie) - 
en een aantal ondernemers hebben deel-
genomen aan de reis. Verder zijn we de 
afgelopen twee maanden bezig geweest 

met het opzetten en ontwikkelen van een 
masterclassprogramma, dat bestaat uit 
een theoretisch en een praktisch gedeel-
te. De deelnemers worden gecoacht en 

krijgen debat-
training. Het 
gedachtegoed 
van het CDA 
wordt overge-
bracht op de 
deelnemers, 

waarna ze 
geïntroduceerd worden aan de verschil-
lende afdelingen binnen het CDA. We 
hebben nu een gemixte groep van twintig 
deelnemers met een 
dubbele culturele ach-
tergrond, die ambities 
hebben om actief te 
worden in de politiek, 
misschien al tijdens de 
gemeenteraadsverkiezingen in 2014.

Wat zijn de toekomstplannen van 
CDA Kleurrijk?
Toen ik in 2011 werd benoemd tot voor-
zitter, hebben we gezegd dat CDA Kleur-
rijk zo snel mogelijk - uiterlijk in 2020 - 
opgeheven moest worden. Die ambitie 
hebben we uitgesproken omdat we in de 
hoofdstroom van het CDA willen opere-
ren. Ons hoofddoel is dus ervoor zorgen 
dat het gedachtegoed van CDA Kleurrijk 
breed gedragen wordt binnen de partij. 

Tijdens het CDA-partijcongres op 
1 juni wordt het rapport ‘Gedeelde 
waarden’ van de werkgroep ‘CDA 
& Islam’ besproken. Daarin wordt 
benadrukt dat de kernwaarden van 
de islam wat betreft staat en samen-
leving in belangrijke mate overeen 
komen met die van de christen- 
democratie. Hoe groot acht u de kans 
dat het rapport volledig wordt gera-
tificeerd en toegepast? In hoeverre 
zullen de standpunten en aanbeve-
lingen in het rapport volgens u daad-
werkelijk onderdeel worden  
van het officiële CDA-beleid?
Veel leden binnen de partij zijn gelukkig 

positief over het rapport, dat in principe 
al is goedgekeurd. Het rapport is voor-
gelegd aan het partijbestuur en aange-
boden aan de verschillende afdelingen 
binnen de partij. Hierbij zijn diverse 
bijeenkomsten georganiseerd en is het 
rapport besproken met lokale gemeen-
schappen. Wat nu nog rest, is de offici-
ele ratificatie. Dat zal geschieden door 
het aanbieden van het rapport aan de 
partijleider op het aankomend partijcon-
gres. Dat is eigenlijk niet meer dan een 
formaliteit of een symbolisch gebaar. 
Het is veel belangrijker dat de afdelingen 
daadwerkelijk aan de slag gaan met het 

rapport door in gesprek te gaan met de 
islamitische doelgroep. 

Uit verschillende peilingen blijkt  
dat het CDA momenteel op dertien 
zetels staat, een absoluut dieptepunt. 
Waar ligt dat volgens u aan en wat 
moet het CDA doen om er weer  
bovenop te komen?
Na de nederlaag in 2010 is intern veel 
gediscussieerd over de te varen koers. Er 
is uitvoerig gesproken over hoe het CDA 
eruit moet zien in 2020. We hebben een 
commissie gevormd, het Strategisch Be-
raad, waaraan een grote groep mensen 
met verschillende achtergronden en ex-
pertises heeft deelgenomen om de koers 
van de partij te bepalen. Daar is de hel-
dere positie ‘radicaal in het midden’ uit 
gekomen. Het CDA als een brede volks-
partij dus. Daarnaast is een andere com-
missie ‘Nieuwe woorden, nieuwe beel-
den’ gevormd, om te kijken hoe we onze 
uitgangspunten nieuw leven kunnen 
inblazen en hoe we de kiezersgroep die 
we hebben verloren, kunnen terugwin-
nen. Intern is dus veel overleg geweest. 
Ik denk dat we nu zover zijn dat we met 
ons verhaal naar buiten kunnen treden, 

ons eigen verhaal, want we hebben een 
verhaal te vertellen aan Nederland. Een 
belangrijk verhaal. Een beter verhaal dan 
het verhaal van de PvdA of de VVD.

En wat is het 
verhaal?
Zoals blijkt 
uit het CDA-
r a p p o r t 
‘Kiezen en 
Verbinden - 
politieke visie 
vanuit het radicale midden’, zetten wij 
in op familie en gezin. Gezinnen met 
middeninkomens maar ook onderne-

mers, de MKB’ers. 
Dus niet de grote 
industriële on-
dernemingen of 
gezinnen die drie 
keer modaal inko-

men hebben. Nee, we kiezen écht voor 
het midden, dus voor de gezinnen met 
een middeninkomen en het midden- en 
kleinbedrijf. Deze twee groepen moeten 
we aan ons binden, omdat ze de motors 
van Nederland vormen. Daarnaast zet-
ten wij in op werk, een goed en betaal-
baar zorgsysteem en een samenleving 
waarin mensen voor elkaar durven op te 
komen. Kortom, het CDA is er voor de 
gewone mensen, zoals je mag verwach-
ten van een echte volkspartij. 

Wat vindt u van het huidig financieel 
en sociaal-economisch beleid?
Ik vind om twee redenen dat het kabi-
net PvdA-VVD een valse start heeft ge-
maakt. Ten eerste hebben ze alleen geke-
ken naar de meerderheid in de Tweede 
Kamer, waarbij ze de meerderheid in de 
Eerste Kamer dus hebben genegeerd. 
Ten tweede waren de onderhandelin-
gen vooral een uitruilproces, zoals nu 
ook wordt benadrukt door prominenten 
binnen de PvdA en de VVD. De ontwik-
keling van een gemeenschappelijke vi-
sie op de toekomst van Nederland, daar 
was nauwelijks sprake van. Het was 
meer ‘Jij vraagt dit, ik vraag dat. Jij krijgt 
dat, ik krijg dit’. Daar zat Nederland niet 

op te wachten. Nederland zat te wach-
ten op een breed gedragen visie en een 
gedeelde toekomst. Daarom hadden de 
PvdA en de VVD langer moeten onder-
handelen en eventueel een derde partij 

moeten betrekken bij de onderhande-
lingen. Ik ben benieuwd hoe lang ze dit 
nog kunnen volhouden. De werkloos-
heid heeft een recordhoogte bereikt en 
het aantal faillissementen blijft stijgen. 
Ondertussen zijn onvoldoende stappen 
gezet om de economie weer draaiende 
te krijgen. Hierbij gaat het niet alleen 
om geld, maar vooral ook om inspiratie, 
overtuiging, creativiteit en een duidelijk 
toekomstperspectief. Dit zijn vereisten 
die het huidige kabinet PvdA-VVD mist. 

Wat vindt u van het huidige integra-
tiebeleid dat gericht is op het verin-
nerlijken van de kernwaarden van de 
Nederlandse samenleving?
De balans in het huidige integratiebeleid is 
ver te zoeken. Ik vind dat de nadruk te veel 
wordt gelegd op de allochtone doelgroep. 
De autochtone doelgroep wordt onvol-
doende betrokken bij het proces. Daar-
naast wordt de nadruk te veel gelegd op 
het verinnerlijken van de bepaalde waar-
den van een bepaalde groep. Dat heeft 
geen kans van slagen, omdat je mensen 
in hun waarde moet laten, wil je solidari-
teit creëren. Daarom zou het beter zijn als 
de nadruk wordt gelegd op de kracht van 
diversiteit. Participatie in plaats van inte-
gratie. En het verinnerlijken van universele 
waarden. In Nederland hebben we tot nu 
toe ongeveer vijfentwintig Kamerleden 
gehad met een dubbele culturele achter-
grond, maar de meesten zijn helaas niet 
in staat gebleken een overtuigend verhaal 
over te brengen over het vinden van een 
balans tussen twee culturen.
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